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Lukáš 13,20-30:   A dále řekl: "K čemu přirovnám Boží království? Je jako kvas, který žena vmísí do tří měřic
mouky, až všechno prokvasí." Ježíš procházel městy i vesnicemi, učil a přitom stále směřoval k Jeruzalému. Kdosi
mu řekl: "Pane, je opravdu málo těch, kteří budou spaseni?" On jim odpověděl:   "Snažte se vejít úzkými dveřmi,
neboť mnozí, pravím vám, se budou snažit vejít, ale nebudou schopni. Jakmile už jednou hospodář vstane a zavře
dveře a vy zůstanete venku, začnete tlouct na dveře a volat: `Pane, otevři nám´, tu on vám odpoví: `Neznám vás,
odkud jste!´ Pak budete říkat: `Jedli jsme s tebou i pili a na našich ulicích jsi učil!´ On však odpoví: `Neznám vás,
odkud jste.  Odstupte ode mne všichni,  kdo se dopouštíte bezpráví.´ Tam bude pláč a skřípění zubů, až spatříte
Abrahama, Izáka a Jákoba i všechny proroky v Božím království, a vy budete vyvrženi ven. A přijdou od východu i
západu, od severu i jihu, a budou stolovat v Božím království. Hle, jsou poslední, kteří budou první, a jsou první,
kteří budou poslední."

Podobenství o kvasu

Čemu připodobníme Boží království? Je jako kvasinky. Jsou okem neviditelné, takže tiše a nenápadně 
působí, ale jejich síla je veliká, tvrdou hroudu těsta přemění na měkký a chutný chléb. A pracují bez 
přestání tak dlouho, až se postupně rozšíří úplně všude, takže nakonec všecko prokvasí. Tak nějak se to 
má s Božím kralováním. Okem ho nezahlédneme, ale když někde začne pracovat, po nějakém čase 
můžeme pozorovat jeho dílo. Neviditelné a nenápadné Boží působení nakonec ovlivní celek: Celek 
člověka, celek světa.

Při zvýšené teplotě se kvasinkám daří lépe, zatímco šoupnutím do lednice se jejich činnost výrazně 
utlumí. Takže globální oteplování naší planety by možná mohlo urychlit Boží blahodárné kvašení – ale 
nejsem si tím úplně jistý, v tom velkém měřítku se tak úplně nevyznám. Když bych přemýšlel v menším 
měřítku, třeba na úrovni rodiny, nebo našeho sborového společenství: Určitě existují nějaké příhodné 
způsoby, jak bychom mohli ve své domácí klima prohřívat tak, aby se zde Pánu Bohu lépe kralovalo.

V každém případě tu je dobrá síla, se kterou můžeme počítat. Žena, když zadělává těsto, se silou  
kvasu pevně počítá. Buďme jako ta žena z podobenství. Nebeský kvásek milosrdenství můžeme 
přimíchávat do svého každodenního díla a pak ho nechme pracovat. Už předem se můžeme těšit, že za 
čas přinese svůj užitek. Boží království je jako kvas, který žena vmísí do tří měřic mouky, až všechno 
prokvasí. To byla první otázka. Na stůl se nese další otázka.

Statistiky zachráněných

Kdosi Ježíšovi řekl: „Pane, je opravdu málo těch, kteří budou spaseni?“ Tazatel patrně neslyšel 
předcházející nadějné podobenství o malém kvasu, který postupně prokvasí celou obrovskou nádobu s 
těstem. A vůbec, tazatel asi obraznou řeč příliš neoblibuje. Místo toho ho zajímá statistika. Dává přednost
logickým a teologickým výrokům. Nuže, pojďme spolu s neznámým tazatelem přemýšlet na chvíli podle 
jeho gusta. Představme si celek lidstva (= cca 8 miliard lidí):

• Zdá se pravděpodobné, že ne úplně každý bude zachráněn. (Mohli bychom argumentovat třeba 
tak, že ne každý věří v Boha Zachránce.)

• Ale možná to nebude ani každý druhý. (Jako argument by mohl posloužit údaj, že křesťanů je 
z celku zhruba čtvrtina, tedy 2 miliardy)

• A určitě bychom našli nějaké argumenty pro názor, že těch, kteří od Pána Boha přijmou pozvání 
na královskou hostinu, bude ve skutečnosti ještě méně, tedy ani ta čtvrtina. (Např. tento argument: ne 
každý, kdo se za křesťana považuje, je skutečně věřící.)

Tazatel uvažuje právě tímto způsobem. Zvažuje tvrzení, že jen málokterý člověk bude spasen. Platí 
tento výrok? A tedy platí, že většina lidstva Boží záchranu nezakusí? A co na to Ježíš?

Ježíšova odpověď je delší a začíná takto: Snažte se vejít úzkými dveřmi, neboť mnozí, pravím vám, se 
budou snažit vejít, ale nebudou schopni… Ježíš připouští možnost, umí si představit, že nejeden člověk 
svou životní příležitost propásne. Ale namísto teoretických úvah, namísto statistik o počtech 
zachráněných a počtech zahynulých, Ježíš raději mluví zcela osobně: Snažte se vejít, usilujte, bojujte, 
sveďte zápas o to, abyste vy svou životní příležitost nepropásli. Teď to jde, teď jsou dveře otevřené. 
Otázkou je:

Jaká je otevírací doba Božího království?

Každý krám a každý úřad má nějakou otevírací dobu. Když ji promeškáme a přijdeme pozdě, bude už 



zavřeno. S Božím královstvím je to podobné. Nyní je otevřené, ale vstup nelze odkládat donekonečna. 
Kdo přijde pozdě, tak se může třeba i usilovně snažit, ale už to nepůjde, už do nedokáže, už na to nebude 
mít šťávu, už bude zavřeno. Máme totiž omezené možnosti, ohraničené síly a vymezený počet dní. A 
jestliže při plánování svých činností něco odkládáme na později, musíme si být vědomi rizika, že danou 
činnost možná prostě nikdy neuděláme, protože třeba už nezbude čas, nebo nezbudou síly. Ježíš říká: 
Snažte se vstoupit už nyní, neodkládejte to na potom.

Mohli bychom tomu rozumět třeba takto: Schopnost protáhnout se úzkými dveřmi do Božího 
království, tato schopnost se s přibývajícím postupně věkem vytrácí. Přísloví praví: „Starýho psa novým 
kouskům nenaučíš.“ To ovšem znamená, že pro mladýho psa by to tím pádem mohlo být výrazně 
jednodušší. A k tomu bychom mohli připomenout slovo, které Ježíš řekl o nejmladších členech lidské 
společnosti: Nechte děti přicházet ke mně, nebraňte jim, neboť takovým patří království Boží (Mk 10,14) – 
jako kdyby pro mladé byla cesta úzkými dveřmi snadněji schůdná.

Něco na tom možná je. Mládež ještě nemá hotové mínění, je ochotná zkoumat a experimentovat, ráda 
se učí novým věcem, má plno sil a elánu. A v rámci svých zkoumání má docela velkou šanci, že se trefí 
do těch správných dveří a že se jí uvnitř zalíbí. S dospěláky je pořízení trochu těžší. Tím spíše, když už 
desítky let mají svoje zaběhané koleje života, to se pak rozhoupává k nějakým změnám a obratům daleko 
hůře. Kvásek může dobře pracovat v čerstvě uhněteném těstíčku. Jakmile těsto už delší dobu někde leží 
zaschlé a tvrdé, práce s ním je náročnější.

A po zavírací době nepohomou ani známosti

Jakmile už jednou hospodář vstane a zavře dveře a vy zůstanete venku, začnete tlouct na dveře a volat: 
`Pane, otevři nám´, tu on vám odpoví: `Neznám vás, odkud jste!´ Pak budete říkat: `Jedli jsme s tebou i pili a
na našich ulicích jsi učil!´ On však odpoví: `Neznám vás, odkud jste. Odstupte ode mne všichni, kdo se 
dopouštíte bezpráví.´

Když máte na úřadě nebo v obchodě známého, tak je možné ledacos. Dokonce i po zavírací době se 
dostanete dovnitř. Anebo si hladce zařídíte své záležitosti, bez dlouhého čekání, jelikož úředníci a 
prodavači jsou rázem vůči vám ochotnější a vstřícnější. Známosti otevírají dveře. Ne že by to bylo vůči 
ostatním lidem fér, ale víme, že to tak chodí. Zda-li pak to tak chodí i ve sféře pravdy, před Bohem? Ne. U 
Boha to chodí jinak. On otevřel dveře svého domu jak pro známé, tak pro neznámé, pro všechny. A kdo 
bude chtít a kdo to se o to zasadí, tak vstoupí. Otevírací doba je dlouhá, předlouhá. Boží služby lze 
využívat ve dne v noci, každodenně.

Nicméně jednou se hospodář zvedne a zavře. Venku zůstanou – jak jsme četli – ti, kdo se dopouštějí 
bezpráví. Kdo tedy bude uvnitř? No přece ti, kdo se bezpráví nedopouštějí. Takže ten průchod zvnějšku 
dovnitř rozděluje lidi podle toho, komu na spravedlnosti záleží a komu na ní zase tak moc nesejde. A 
dveře do Božího domu jsou úzké patrně proto, že spravedlnost se nedá uskutečňovat bez zápasu, bez 
vytrvalého a namáhavého snažení. Kdo se touto cestou obtížnou nevydá, tomu nepomůže, že hospodář je 
jeho známý. Nepomůže to, že jsme s ním dříve pojedli a popili. Nepomůže ani to, že jsme třebas i  
ravidelně slýchali jeho vyučování.

Úzká dvířka s vysokou průchodností

Otázka byla na počet zachráněných. Tazatel se domníval, že ten počet nebude nijak závratný. Ježíš 
svou odpověď uzavírá tak, že výrok o malém počtu zachráněných otočil na ruby. Cituji: A přijdou od 
východu i západu, od severu i jihu, a budou stolovat v Božím království. Hle, jsou poslední, kteří budou 
první, a jsou první, kteří budou poslední. Přijdou lidé ze všech světových stran. Přijdou skutečně ze všech 
stran, ze všech končin a ze všech skupin, i z těch, do kterých bychom to neřekli: křesťané, Židé, 
Muslimové, ateisté, pohané (doplňte prosím další…). Budou proudit spousty lidí ze všech směrů, kam se 
podíváte, a skrze úzké dveře vejdou na hostinu.

Slovo o úzkých dveřích patrně neznamená, že by měly nízkou propustnost. Úzkou hadicí proteče jen 
malé množství vody. Ale úzkými dveřmi spásy projde spousta lidí, projdou tudy všichni, pro které je 
milost a spravedlnost důležitá. Takoví lidé přicházejí včas a nelitují vynaloženého úsilí na to, aby se 
zbavili přebytečné bagáže a aby se skrze dvířka protáhli.

Pane, Ježíši Kriste, buď nám pomocí a posilou, když se namáháme a zápasíme o laskavou spravednost. 
Prosíme, až Boží kvásek v nás bez ustání působí.
A kéž by všichni lidé nalezli dvířka k naplněnému životu včas.


